

БЕННО ТЕШКЕ — немецко-британский теоретик международных отношений. Преполагает теорию международных отношений в Университете Сассекса. Автор работы «Миф о 1648 годе» (М.: ГУ-ВШЭ, 2011).

BENNO TESCHKE is a German-British international relations theorist. He is Senior Lecturer of International Relations at the University of Sussex. Teschke's scholarship is a contribution to Marxist international relations theory, specifically in the Political Marxism tendency. He is the author of 'The Myth of 1648' (2003). *E-mail:* b.g.teschke@sussex.ac.uk.

ИГОРЬ ЧУБАРОВ — философ, историк философии, сотрудник Института философии РАН и Центра современной философии и социальных наук МГУ. Автор работ по современному и раннесоветскому пролетарскому искусству, истории русской философии, теориям насилия, теории машин и медиатеории.

IGOR CHUBAROV is a philosopher and historian of philosophy, researcher at the Institute of Philosophy at the Russian Academy of Science, member of the Center for Modern Philosophy and Social Sciences at Moscow State University. He is the author of several works on contemporary and early Soviet proletarian art, history of Russian philosophy, theories of violence, theory of machines and media theory. *E-mail:* tchubaroff@gmail.com.

РОБЕРТ ХОУЗ — специалист по международному экономическому праву, политической философии и философии права (А. Кожева и К. Шмитта), дипломат, профессор Юридической школы Нью-Йоркского университета. Автор статей в области международного права и книг: «Федеральный взгляд: легитимность и уровни управления в США и ЕС» (2001), «Регуляция международной торговли» (2005), сопереводчик «Очерка феноменологии права» А. Кожева и автор комментария к нему.

ROBERT HOWSE is an authority on international economic law and also a specialist in 20th century European legal and political philosophy (Alexander Kojève and Leo Strauss), professor of New-York University Law School. He is the author of articles on globalization theory, international trade, investment, and financial law, legal and political philosophy, author of the following books: 'The Federal Vision: Legitimacy and Levels of Governance in the EU and the U.S.' (2001), 'The Regulation of International Trade' (2005), co-translator of Alexander Kojève's 'Outline for a Phenomenology of Right' and the principal author of the interpretative commentary in that volume. *E-mail:* robert.howse@nyu.edu.

АРТЕМ СМИРНОВ — кандидат философских наук, научный редактор Издательства Института Гайдара, член редакционной коллегии журнала «Логос».

ARTEM SMIRNOV is a PhD in Philosophy, an editor for the Gaidar Institute Publishers and an editorial board member of 'Logos'. *E-mail:* artem.smirnov@gmail.com.

ПЕТАР БОЯНИЧ — руководитель Центра по изучению этики, права и прикладной философии, а также Института философии и социальной теории (Белград). Приглашенный профессор в Международном университетском колледже Турина (Италия). После получения научной степени доктора наук

с диссертацией «Последняя война и Институт философии» под руководством Жака Деррида и Этьена Балибара преподавал в Корнельском (США), Абердинском (Великобритания) и Белградском (Сербия) университетах. Автор книг «Карл Шмитт и Жак Деррида» (1995), «Фигуры суверенности» (2007), «Провокации» (2008), «Гомеопатии» (2009), «Граница, знание, жертва» (2009) и «Мировое правительство» (совместно с Ж. Бабицем) (2010).

PETAR BOJANIĆ is the director of the Center for Ethics, Law and Applied Philosophy as well as the Institute of Philosophy and Social Theory (Belgrade). He is Visiting Professor at the International University College of Turin (Italy). Since completing his PhD, 'The Last War and the Institution of Philosophy', under the supervision of Jacques Derrida and Etienne Balibar, he has taught at the Universities of Cornell (USA), Aberdeen (UK) and Belgrade (Serbia). He is the author of the books 'Carl Schmitt and Jacques Derrida' (1995), 'Figures of Sovereignty' (2007), 'Provocations' (2008), 'Homeopathies' (2009), 'Frontier, Knowledge, Sacrifice' (2009) and 'World Governance' (with J. Babic) (2010). *E-mail:* bojanic@instiftdt.bg.ac.rs.

КАРЛ ЛЁВИТ (1897–1973) — немецкий философ, ученик Хайдеггера, из-за своего еврейского происхождения вынужден в 1934 году эмигрировать из нацистской Германии. После возвращения из эмиграции преподавал в Гейдельбергском университете. Основные исследовательские интересы лежали в области философии истории. Основные работы: «Всемирная история и спасение. Богословские предпосылки философии истории» (1953), «От Гегеля к Ницше. Революционный перелом в мышлении XIX века» (СПб., 2001).

KARL LÖWITZ (1897–1973) is a German philosopher and student of Heidegger. In 1934, because of his Jewish descent, he had to leave the Nazi Germany. After returning from emigration he taught at Heidelberg University. His main research interests lied in the field of philosophy of history. His main works are: 'Meaning in History: The Theological Implications of the Philosophy of History' (1949), 'From Hegel to Nietzsche' (1964).

ГЕРМАН ЛЮББЕ — немецкий философ. Являлся ординарным профессором философии и политической теории Университета Цюриха. С 1975 по 1978 год возглавлял Немецкое философское общество. Получил широкую известность своими высказываниями по актуальным политическим вопросам. Принадлежит к школе Йоахима Риттера. Автор многочисленных работ в области политической философии, среди которых можно назвать недавно вышедшие: «Модернизация победителей: религия, смысл истории, прямой демократии и морали» (2004), «Цивилизационный экуменизм: культурная, техническая и политическая глобализация» (2005), «От партайгеноссе к гражданину страны» (2007).

HERMANN LÜBBE is a German philosopher. He was a professor of ordinary of philosophy and political theory at the University of Zurich. From 1975 to 1978 he was the head of the German Society for Philosophy. He became widely known for his statements on current political issues. He belongs to the school of Joachim Ritter. He is the author of numerous works on political philosophy, the most recent of which are: 'Modernization of the Winners: Religion, Sense of History, Direct Democracy, and Morality' (2004), 'Civilization Ecumenism: Cultural, Technical, and Political Globalization' (2005), 'From Parteigenosse to a Citizen of the State' (2007).

ЭРНСТ-ВОЛЬФГАНГ БЁКЕНФЁРДЕ — немецкий философ права и правовед, специалист по государственному и конституционному праву. Преподавал в университетах Гейдельберга, Билефельда и Фрайбурга. С 1983 по 1996 год являлся судьей Конституционного суда ФРГ. Относится

к школе Йоахима Риттера. Автор многочисленных работ по государственному и конституционному праву, а также по философии права, среди которых можно выделить следующие: «Право, государство, свобода. Исследования в области философии права, политической теории и конституционной истории» (1976), «Государство, нация, Европа. Исследования в области политической, конституционной теории и философии права» (1999), «История права и политической философии в древности и Средние века» (2006).

ERNST-WOLFGANG BÖCKENFÖRDE is a German philosopher of law and a jurist, state and constitutional lawyer. He taught at the universities of Heidelberg, Bielefeld and Freiburg. From 1983 to 1996 he was a judge of the Federal Constitutional Court of Germany. He belongs to the school of Joachim Ritter. He is the author of numerous works on state and constitutional law as well as philosophy of law, among which the following: 'State, Society, and Liberty: Studies in Political Theory and Constitutional Law' (Berg; N.Y., 1991), 'State, Nation, Europe. Study on Political Theory, Constitution Theory and Philosophy of Law' (1999), 'The History of Law and Political Philosophy: Ancient and Medieval' (2002).

ИРИНА СОБОЛЕВА — политолог, младший научный сотрудник Лаборатории политических исследований НИУ ВШЭ, преподаватель кафедры теории политики и политического анализа НИУ ВШЭ. В сфере научных интересов — политэкономика и политтеория авторитарных режимов, методология политической науки. Опубликовала около 30 статей по проблемам демократизации российских регионов (политэкономический анализ). Проводила эмпирический анализ в нескольких международных проектах с коллегами из Колумбийского университета, Университета штата Индиана и Университета Эмори (США).

IRINA SOBOLEVA is a lecturer in Political Sciences at the Higher School of Economics. She is the author of a number of articles and book chapters on political economy of Russian regions. Her research focuses on political economy and political theory of authoritarianism and political science methodology. She carries out empirical and field research in several joint international projects with Columbia University, Indiana University and Emory University (USA). *E-mail:* ivsoboleva@hse.ru.

КАРЛ ШМИТТ (1888–1985) — немецкий политический философ и теоретик права, специалист по конституционному и международному праву. Профессор права в университетах Грайфсвальда (с 1921), Бонна (с 1922), Кельна (с 1933), Берлина (с 1933 по 1945 год; уволен в процессе денацификации). Прусский государственный советник (с 1933). Книги в русском переводе: «Политическая теология» (2000), «Диктатура» (2005), «Левиафан в учении о государстве Томаса Гоббса» (2006), «Теория партизана» (2007), «Номос Земли» (2008), «Государство и политическая форма» (2010), «Государство: право и политика» (2012).

CARL SCHMITT (1888–1985) is a German political philosopher and law theorist, a specialist in constitutional and international law. He was a professor of law in the universities of Greifswald (since 1921), Bonn (since 1922), Cologne (since 1933), Berlin (from 1933 to 1945; discharged in the course of denazification). He was a Prussian state counselor (since 1933). His main works include: «Political Theology» (1922), «The Concept of the Political» (1927), «Constitutional Theory» (1928), «Legality and Legitimacy» (1932), «The Guardian of the Constitution» (1933), «The Leviathan in the State Theory of Thomas Hobbes» (1938), «The Nomos of the Earth in the International Law of the Jus Publicum Europaeum» (1950), «Theory of the Partisan» (1975).